
 

 

 تقرير عن العمل التطوعي بالعربي

فٟ داخٍٗ سٚذ اٌزؼبْٚ  -عجسبٔٗ ٚرؼبٌٝ-ٌٚذ ا٦ٔغبْ ِسجبً ٌٍخ١ش ثفطشرٗ ا٦ٔغب١ٔخ، ٚلذ صسع الله 

ّْ رٍه اٌظفخ اٌد١ٍّخ رسزبج ئٌٝ ر١ّٕخ ٚدػُ ٌىٟ رىجش ٚرزفبلُ فٟ  ٚرمذ٠ُ ٠ذ اٌؼْٛ ٣ٌخش٠ٓ، ئلّّ أ

خٕب ف١ّب ٠ٍٟ رمش٠ش داخً إٌفظ اٌجشش٠خ، ٚاٌزٟ رزّثً فٟ ٚلزٕب اٌسبٌٟ ثبٌؼًّ اٌزطٛػٟ، ٌزا أدس

 :ػٓ اٌؼًّ اٌزطٛػٟ ثبٌٍغخ اٌؼشث١خ

 مقدمة تقرير عن العمل التطوعي

ّْ اٌؼًّ اٌزطٛػٟ ٘ٛ طش٠ك رٚ اردب١٘ٓ، ز١ثُ ٠ٛفشّ اٌفبئذح ٌىً ِٓ اٌّزطٛع عٛاءً وبْ ثشىً  ئ

ّْ اٌؼًّ اٌزطٛػٟ  فشدٞ أٚ خّبػٟ، ٌٍّٚزٍمٟ ِٓ ا٤فشاد أٚ ِظٍسخ اٌّدزّغ ثشىً ػبَ، وّب أ

ِٓ اٌشٚاثظ الّخزّبػ١خ ث١ٓ أثٕبء اٌّدزّؼبد، ٠ٚؼُشف اٌؼًّ اٌزطٛػٟ ثأّٔٗ رمذ٠ُ اٌؼْٛ  ٠ؼضص

ٚاٌّغبػذح ٚاٌدٙذ ٣ٌخش٠ٓ ِٓ خلاي أذفبع رارٟ ٌست اٌخ١ش ٚاٌّغبػذح، ٚاٌجغض ٌشؤ٠خ رٍه 

اٌّظب٘ش اٌمبع١خ ٤شخبص لّ رزٛفش ٌذ٠ُٙ أعبع١بد اٌس١بح ٚاٌؼ١ش اٌىش٠ُ، ػٍٝ اٌشّغُ ِٓ ػذَ 

ّْ زت اٌخ١ش ٠غبُ٘ فٟ رؼض٠ض سٚذ اٌزؼبْٚ  ٚخٛد ِمبثً ِبدٞ ٌزسف١ض اٌّزطٛػ١ٓ، ئلّّ أ

 .ٚاٌّشبسوخ ِٓ أخً رسم١ك ا٤فضً ٌٍد١ّغ

 عرض تقرير عن العمل التطوعي

ثؼذ أْ رؼشّفٕب ػٍٝ ِفَٙٛ اٌؼًّ اٌزطٛػٟ ضّٓ عطٛس ِمذِخ اٌزمش٠ش، لّ ثذّ ِٓ الّطلاع ػٍٝ 

بٌؼًّ اٌزطٛػٟ ٚأ١ّ٘زّٗ، ِٚدبلّد اٌؼًّ ثٗ، ِٚىبٔزٗ فٟ اٌّض٠ذ ِٓ اٌّؼٍِٛبد اٌّزؼٍمّخ ث

 :ا٦علاَ، ٚغ١ش٘ب ِٓ اٌّؼٍِٛبد اٌزٟ رف١ذ اٌمبسب اٌىش٠ُ، ِٕٚٙب

 رىّٓ أ١ّ٘خ اٌؼًّ اٌزطٛػٟ فٟ اٌم١ّخ اٌزٟ ٠مذِٙب ٌٍفشد  :أهمية العمل التطوعي

زؼبْٚ ٚاٌسظ ثبٌّغإ١ٌٚخ ردبٖ ا٢خش٠ٓ، ٚرّٕسٗ اٌّزطٛع، فٟٙ رضسع فٟ داخٍٗ سٚذ اٌ

فشطخ لّوزغبة اٌخجشاد ٚاٌّٙبساد اٌمبدسح ػٍٝ ص٠بدح فشص اٌؼًّ ٌذ٠ٗ، وّب رغبُ٘ 

 .فٟ رؼض٠ض اٌؼلالبد الّخزّبػ١خ ث١ٓ ا٤فشاد، ٚص٠بدح أٚاطش ا٤ٌفخ ٚاٌّسجخ ف١ّب ث١ُٕٙ

 ػٟ، ٚاٌزٟ ٠ّىٓ ٤ٞ فشد ٕ٘بن اٌؼذ٠ذ ِٓ ِدبلّد اٌؼًّ اٌزطٛ :مجالات العمل التطوعي

ِزطٛع الٌّزسبق ثٙب ١ٌٚظ ثبٌضشٚسح ضّٓ اخزظبطٗ، ثً ثاِىبٔٗ الّٔضّبَ ئٌٝ 

 :اٌّدبي اٌزٞ ٠زٕبعت ِغ سغجبرٗ ِٚٛ٘جزٗ، ِٕٚٙب

o ٟاٌؼًّ اٌزطٛػٟ اٌظس. 

o ٟاٌؼًّ اٌزطٛػٟ اٌج١ئ. 

o ٟاٌؼًّ اٌزطٛػٟ الّخزّبػ. 

o ٟاٌؼًّ اٌزطٛػٟ اٌش٠بض. 

o ٟٔاٌؼًّ اٌزطٛػٟ اٌس١ٛا. 

 ئد العمل التطوعيفوا ّْ اٌّغب : ّخ فٟ ا٤ػّبي اٌزطٛػ١خ رؼٛد ثبٌٕفغ ٚاٌفبئذح ػٍٝ اٌفشد ٘ئ

ثبٌىث١ش ِٓ ا٤ش١بء ا٠٦دبث١خ، ٚاٌّسفضح ٌلاعزّشاس ثبٌؼًّ اٌزطٛػٟ ٚخزة اٌّض٠ذ ِٓ 

 :اٌّزطٛػ١ٓ ٌٍؼًّ أ٠ضًب، ِٚٓ فٛائذ اٌؼًّ اٌزطٛػٟ ٚفك اٌزبٌٟ

o ٓاٌؼًّ اٌزطٛػٟ ٠ٛطٍه ثب٢خش٠. 

o  ًّاٌزطٛػٟ ِف١ذ ٌظسخ اٌؼمً ٚاٌدغذاٌؼ . 

o اٌؼًّ اٌزطٛػٟ ٠ؼضص ز١بره ا١ٌّٕٙخ ٠ٚىغجه اٌّض٠ذ ِٓ اٌخجشاد. 

o اٌؼًّ اٌزطٛػٟ ٠دٍت اٌّزؼخ ٚاٌٛفبء ٌس١بره. 



 

 

 ٕ٘بن أش١بء رسفضّ اٌشخض اٌّزطٛع ِٓ داخٍٗ ٌدؼٍٗ ٠مَٛ  :دوافع العمل التطوعي

بدٞ، ِٚٓ رٍه اٌذٚافغثبٌّشبسوخ فٟ ا٤ػّبي اٌزطٛػ١خ اٌزٟ رىْٛ دْٚ ِمبثً ِ : 

o  ًّاٌؼًّ ثأٚاِش اٌذ٠ٓ ا٦علاِٟ ٚٚطب٠ب اٌشعٛي اٌىش٠ُ اٌزٟ رسثّ ػٍٝ اٌؼ

 .اٌزطٛػٟ

o ا٠٦ثبس ٚرفض١ً اٌغ١ش ػٍٝ إٌفّظ. 

o اوزغبة اٌّض٠ذ ِٓ اٌخجشاد ٚاٌّٙبساد. 

o ًِء ٚلذ اٌفشاؽ ثأش١بء رؼٛد ثبٌٕفغ ػٍٝ اٌد١ّغ. 

o رسغ١ٓ اٌٛضغ اٌّؼ١شٟ ٥ٌفشاد. 

  التطوعيأهداف العمل ٠ٙذف اٌؼًّ اٌزطٛػٟ ئٌٝ اٌىث١ش ِٓ ا٤ِٛس اٌزٟ رظتّ فٟ  :

 :ِظٍسخ الّفشاد ٚاٌّدزّغ، ِٕٚٙب

o  عجسبٔٗ ٚرؼبٌٝ-١ًٔ ا٤خش ٚاٌثٛاة ِٓ الله -. 

o ص٠بدح اٌزشاثظ الّخزّبػٟ ث١ٓ أثٕبء اٌّدزّؼبد. 

o رؼض٠ض سٚذ اٌزؼبْٚ ٚاٌسظ ثبٌّغإ١ٌٚخ ردبٖ ِخزٍف اٌفئبد. 

o ثٕبء ِدزّغ لٛٞ ِٚزّبعه. 

o اٌسذ ِٓ ِظب٘ش اٌزششد ٚاٌٍدٛء ٌٍىث١ش ِٓ إٌبط. 

 زث اٌذ٠ٓ ا٦علاِٟ ػٍٝ ضشٚسح رمذ٠ُ اٌؼْٛ  :مكانة العمل التطوعي في الإسلام

ٚاٌّغبػذح ٥ٌشخبص ِٓ زٌٕٛب ٚفمبً ٌٍمذساد اٌدغذ٠خ ٚاٌؼم١ٍخ، ٚاٌذ١ًٌ ػٍٝ رٌه لٌٛٗ 

ٌْجش   ُٔٛاْ ػٍََٝ ا َٚ رؼََب َٚ { رؼبٌٝ: } ِْ ا َٚ ٌْؼُذْ ا َٚ  ُِ ُٔٛاْ ػٍََٝ ا٦ِثْ َٚ لَّ رؼََب َٚ  ٜ َٛ اٌزَّمْ ، ٚلذ أٚطٝ َٚ

: "ِثً اٌّإ١ِٕٓ فٟ رٛادُّ٘ -طٍّٝ الله ػ١ٍٗ ٚعٍُّ-اٌشعٛي اٌىش٠ُ ثزٌه أ٠ضًب ثمٌٛٗ 

ٚرؼبطفُٙ ٚرشازُّٙ وّثً اٌدغذ اٌٛازذ ئرا اشزىٝ ِٕٗ ػضٛ رذاػٝ ٌٗ عبئش اٌدغذ 

١ً ٚاضر ػٍٝ ضشٚسح اٌؼًّ اٌزطٛػٟ ِٚغبٔذح ا٢خش٠ٓ ، ٚ٘ٛ دٌثبٌسّٝ ٚاٌغٙش"

 .ِبد٠بً ِٚؼ٠ٕٛبً ٚثذ١ٔبً ٚفمبً ٌٍمذساد ٚاٌسبخخ

 خاتمة تقرير عن العمل التطوعي

ثؼذ أْ رطشلٕب ئٌٝ اٌسذ٠ث ػٓ ِفَٙٛ اٌؼًّ اٌزطٛػٟ ٚأ١ّ٘زٗ اٌىج١شح فٟ اٌّدزّؼبد، لّ ثذّ اْ 

ٚسح ػًّ اٌخ١ش ِٚغبػذح ا٢خش٠ٓ ِٓ ٔىْٛ زش٠ظ١ٓ ػٍٝ ص٠بدح اٌزثم١ف ٚاٌٛػٟ ردبٖ ضش

خلاي اٌؼًّ اٌزطٛػٟ ٚالّٔخشاط فٟ اٌّدزّغ ثب٤ػّبي ا٦ٔغب١ٔخ اٌزٟ رٕؼىظ ثب٠٦دبة ػٍٝ 

اٌد١ّغ، ٚاٌزٟ رؼًّ ػٍٝ اٌزؼبْٚ ٚاٌزؼبضذ ث١ٓ أفشاد اٌّدزّغ اٌٛازذ، ٚص٠بدح أٚاطش ا٤ٌفخ 

رطٛس اٌّدزّغ ٚاصد٘بسٖ ٚاٌّسجخ ث١ٓ إٌبط، ِّب ٠ظتّ فٟ ِظٍسخ اٌد١ّغ، ٠ٚغبُ٘ فٟ . 

بالإنجليزيتقرير عن العمل التطوعي   

ثؼذ أْ رطشلٕب ٌٍسذ٠ث ػٓ اٌؼًّ اٌزطٛػٟ ٚأثشص اٌّؼٍِٛبد اٌّزؼٍمخ ثٗ ضّٓ رمش٠ش ِزىبًِ 

ثبٌٍغخ اٌؼشث١خ، لّ ثذّ ِٓ اٌزطشق ٌٍسذ٠ث ػٓ اٌؼًّ اٌزطٛػٟ ثبٌٍغخ ا٦ٔد١ٍض٠خ فٟٙ ٌغخ اٌؼظش، 

ٍغخ ثب١ٔخ فٟ إٌّب٘ح اٌزؼ١ّ١ٍخ، ٚخبء اٌزمش٠ش وّب ٠ٍٟٚاٌٍغخ اٌزٟ رُ اػزّبد٘ب و : 

بالإنجليزيمقدمة تقرير عن العمل التطوعي   

Volunteer work is a two-way street, as it provides benefit to each of the 

volunteers, whether individually or collectively, and to the individual 

recipients or the interest of society in general, and volunteer work 

enhances social ties between the members of societies, and volunteer 



 

 

work is defined as providing aid, assistance and effort To others through 

a self-impulse to love goodness and help, and hatred to see those harsh 

manifestations of people who do not have the basics of life and decent 

living, although there is no material reward to motivate volunteers, but 

the love of goodness contributes to strengthening the spirit of cooperation 

and participation in order to achieve the best for all. 

بالإنجليزيعرض تقرير عن العمل التطوعي   

After we got acquainted with the concept of voluntary work within the 

lines of the introduction to the report, it is necessary to look at more 

information related to voluntary work and its importance, areas of work 

in it, its place in Islam, and other information that benefits the honorable 

reader, including: 

The importance of volunteer work: The importance of volunteer work 

lies in the value it provides to the individual volunteer, as it instills within 

him the spirit of cooperation and a sense of responsibility towards others, 

and gives him an opportunity to acquire experiences and skills capable of 

increasing his employment opportunities, and also contributes to 

strengthening social relations between individuals, and increasing the 

bonds of familiarity and love among themselves. 

Fields of volunteer work: There are many fields of volunteer work, 

which any individual volunteer can join and it is not necessarily within 

his specialization, but rather he can join the field that suits his desires and 

talent, including: 

  

o Health volunteer work. 

o Environmental volunteer work. 

o Social volunteer work. 

o Sports volunteer work. 

o Animal volunteer work. 

Benefits of volunteering: Assisting in volunteering brings many positive 

things to the individual, motivating him to continue volunteering and 

attracting more volunteers to work as well. Among the benefits of 

volunteering are the following: 

Volunteering connects you to others. 

Volunteering is good for the health of the mind and body. 

Volunteering enhances your career and gives you more experience. 

Volunteering brings joy and fulfillment to your life. 



 

 

Motives for volunteer work: There are things that motivate the 

volunteer person from within to make him participate in volunteer work 

that is free of charge, and among those motives: 

Acting on the orders of the Islamic religion and the commandments of the 

Holy Prophet, which urge voluntary work. 

Altruism and preferring others over oneself. 

Gain more experience and skills. 

Fill free time with things that benefit everyone. 

Improving the living situation of individuals. 

Objectives of volunteer work: Volunteer work aims at many things that 

are in the interest of individuals and society, including: 

Obtaining the reward and reward from God Almighty. 

Increasing social cohesion between members of communities. 

Enhancing the spirit of cooperation and a sense of responsibility towards 

the various groups. 

Building a strong and cohesive community. 

Reducing the manifestations of homelessness and asylum for many 

people. 

The status of voluntary work in Islam: The Islamic religion urges the 

need to provide aid and assistance to the people around us according to 

their physical and mental capabilities, and the evidence for that is the 

Almighty’s saying: {And cooperate in righteousness and piety, but do not 

cooperate in sin and aggression}, and the Holy Prophet also 

recommended this by saying - may God’s prayers and peace be upon him. 

Peace and blessings be upon him: “The example of the believers in their 

mutual affection, sympathy, and mercy is like that of one body. 

بالإنجليزيخاتمة تقرير عن العمل التطوعي   

After we talked about the concept of volunteer work and its great 

importance in societies, we must be keen to increase education and 

awareness about the necessity of doing good and helping others through 

volunteer work and involvement in society with humanitarian actions that 

reflect positively on everyone, and that work on cooperation and 

solidarity between members of the same community, and increase the 

bonds of familiarity and love between people, which is in the interest of 

all, and contributes to the development and prosperity of society. 


